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1. Vooraf 

Op 10 en 11 september jl. werd in Lyon de 
jaarlijkse bijeenkomst van de Association 
for Dental Education in Europe gehouden. 
De eerste dag was gewijd aan het thema 
`Use and misuse of audio-visual-aids in 
dental teaching'. De tweede dag werd ge-
sproken over Integration of basic sciences 
and clinical dentistry'. 

In het navolgende wordt een terugblik ge-
geven op dit congres. Het heeft het karak-
ter gekregen van een persoonlijke be-
schouwing, geenszins wordt gepreten-
deerd een volledig verslag te geven van het 
gebeuren in Lyon. 

2. Use and misuse of audio-visual-aids in 
dental teaching 

2.1. Inleiding 

Ter bepaling van de gedachten worden 
hier, alvorens in te gaan op de diverse voor-
drachten, enige inleidende opmerkingen 
gemaakt. 
Binnen het onderwijskundig denken over 
het gebruik van audio-visuele hulpmidde-
len wordt als stelregel gehanteerd, dat de 
keuze van de media bezien moet worden in 
het licht van de componenten, die men 
binnen het onderwijsleerproces kan onder-
scheiden. 
Gedoeld wordt daarbij op: 
— doelstellingen; 
— beginsituatie; 
— onderwijsleersituatie; 
— bepaling van de leerresultaten. 
Binnen deze opsplitsing maken de audio-
visuele hulpmiddelen deel uit van de com-
ponent `onderwijsleersituatie'. Deze om-
vat namelijk de leerstof, de didactische 
werkvormen, de leeractiviteiten en de on-
derwijs- en leermiddelen. De Corte c.s. 
zeggen over voornoemde stelregel het vol-
gende: 'Ook voor media geldt, dat de bete-
kenis ervan niet los gezien kan worden van 
andere componenten, zoals leerinhoud en 
didactische werkvormen of groeperings-
wijzen der leerlingen . . . Bij de keuze van 
media zullen de relaties met de andere 
componenten dus een belangrijke rol gaan 

spelen. Daarmee wordt tevens aangege-
ven, dat de media één der factoren in het 
onderwijsleerproces vormen en niet alleen 
de gang van zaken bepalen.' En verder: 
`Het komt erop aan het alternatief te kie-
zen, dat het meest geschikt is in relatie tot 
de beoogde doelstelling. Deze algemene 
stelregel geldt ook ten aanzien van de even-
tueel te gebruiken media. Hun effect zal 
derhalve mede afhankelijk zijn van de mate 
van aangepastheid aan de doelstelling.' 
(De Corte e.a. , 1976.) 
Bovenvermelde onderwijskundige argu-
menten, die een rol zouden moeten spelen 
bij de keuze van media, bleven in Lyon 
nagenoeg onbelicht. Er werd voornamelijk 
gesproken over wat, gegeven bepaalde au-
dio-visuele hulpmiddelen, de technische 
mogelijkheden en onmogelijkheden zijn. 
Zonder enig chauvinisme mag worden ge-
steld, dat hetgeen in het kader van het on-
derhavige thema voor het voetlicht werd 
gebracht, zowel voor wat betreft de appa-
ratuur als ten aanzien van de toepassings-
mogelijkheden, ver achterloopt bij hetgeen 
in Nederland op dit gebied gangbaar is. Dit 
vormt aanleiding de gehouden voordrach-
ten slechts kort samen te vatten. 

Ter voorkoming van misverstanden zij na-
drukkelijk opgemerkt, dat ook in Neder-
land ondanks de hoeveelheid apparatuur 
en technische 'know-how' die voorhanden 
is, het denken over audio-visuele middelen 
in onderwijskundige termen nog maar nau-
welijks op gang is gekomen. 

2.2. De voordrachten 

De spits werd afgebeten door Professor R. 
Sangiuolo. Zijn bijdrage bestond uit een 
reeks, theoretisch niet of nauwelijks on-
derbouwde, praktische tips voor het ge-
bruik van audio-visuele middelen, zoals: 
— het witte schoolbord verdient voorkeur 

boven het zwarte, omdat op het eerstge-
noemde zowel geschreven als geprojec-
teerd kan worden; 

— het is onjuist meer dan twintig dia's per 
college te vertonen; het gebruik van 
veel dia's zegt meer over het nage-
streefde prestige dan over de didacti-
sche kwaliteiten, aldus Sangiuolo; 

— dia's kunnen het beste worden ver-
toond aan het begin of aan het eind van 
een voordracht; de zaal behoeft dan niet 
te worden verduisterd tijdens het colle-
ge. 

Het was een vreemde gewaarwording ge-
durende het verdere verloop van de eerste 
dag voortdurend te worden geconfron-
teerd met het feit, dat de overige sprekers 
zich niet in het minst stoorden aan de gege-
ven adviezen. Noch voor wat betreft de 
plaats van de dia's binnen een voordracht 
noch met betrekking tot het aantal dia's 
werden de raadgevingen van Sangiuolo op-
gevolgd. 

Professor M. Roche, die als tweede het 
woord voerde, wees er onder andere op, 
dat er voor gewaakt moet worden dat de 
hoeveelheid informatie per dia binnen be-
paalde grenzen blijft. Hij illustreerde dit 
door het tonen van een dia, waarop die 
grenzen ver overschreden werden. De ge-
projecteerde tabellen bevatten zoveel in-
formatie, dat ze onoverzichtelijk en ver-
warrend werkten. De spreker had, zo bleek 
uit het betoog, een duidelijke voorkeur 
voor het gebruik van de overhead-projec-
tor boven dat van het schoolbord, omdat: 
— de docent zijn gehoor dan kan blijven 

aankijken; 
— het aanwijzen van bepaalde passages 

veel eenvoudiger is; 
— met een viltstift kan worden geschreven 

in plaats van met krijt; 
— de mogelijkheid bestaat iets, bijvoor-

beeld het verloop van een preparatie, 
geleidelijk op te bouwen door meerdere 
sheets over elkaar heen te projecteren. 

Zonder verdere toelichting werd in dit ver-
band nog te berde gebracht, dat dia's het 
beste negatief geprojecteerd kunnen wor-
den (witte tekst, donkere ondergrond), ter-
wijl bij het gebruik van de overhead-pro-
jector positief geprojecteerde teksten het 
beste leesbaar zijn. 
Het meest boeiende van de audio-visuele 
middelen vond Roche de mogelijkheid 
meerdere technieken tegelijkertijd te ge-
bruiken. Hij demonstreerde dit overtui-
gend door gelijktijdig met dia-projectie, 
overhead-projectie en het witte bord te 
werken. De dia's werden daarbij onder an-
dere geprojecteerd op het witte bord. Ver-
volgens werden op dit bord bepaalde ge-
projecteerde structuren, waarop de aan-
dacht gericht moest worden, met viltstift 
overgetrokken. Door de diaprojector uit te 
zetten, i.c. een zwarte dia voor de lens te 
schuiven, restten alleen de overgetrokken 
lijnen. 

Professor M. Spirgi, de derde spreker in 
het kader van het thema `Use and misuse of 
audio-visual-aids in dental teaching' gaf 
een, helaas niet als zodanig bedoelde, de- 
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monstratie van het misbruik van audio-
visuele middelen. 
Het begon met een onafzienbaar aantal 
dia's over palpatie, articulatie en occlusie. 
De dia's werden in snel tempo middels 
driedubbelprojectie op het scherm ge-
toond, terwijl de spreker voorlas wat er op 
de dia's te lezen stond. Na afloop van de 
dia-vertoning werd een videoband afge-
draaid, waarvan al evenmin duidelijk werd 
wat de bedoeling was in het kader van het 
thema. 

Laatste in de rij van sprekers de eerste dag 
was Dr. P. Cochet uit Genève. In tegenstel-
ling tot de overigen heeft hij wel getracht 
het gebruik van audio-visuele hulpmidde-
len in een onderwijskundig kader te plaat-
sen. Alvorens dat te doen gaf hij een be-
knopt historisch overzicht van de menselij-
ke communicatie in het algemeen en van de 
fotografie in het bijzonder. Daarna werd 
vrij uitvoerig ingegaan op de functie van 
doelstellingen binnen het onderwijsleer-
proces en vooral met betrekking tot de keu-
ze van audio-visuele middelen. Cochet ba-
seerde zich bij dit alles op de uitgangspun-
ten van R. Mager. Deze Amerikaanse on-
derwijskundige is met name bekend in ver-
band met zijn theorievorming over het for-
muleren van doelstellingen. Deze zijn en 
worden ook in Nederland veelvuldig toe-
gepast. Voor op het tandheelkundig onder-
wijs betrekking hebbende voorbeelden 
kan worden verwezen naar een aantal van 
de doelstellingen, zoals geformuleerd in de 
studiegids van de Subfaculteit der Tand-
heelkunde van de Katholieke Universiteit 
Nijmegen (Gids 80/81, 1980). Centraal in 
het denken van Mager staat, dat doelstel-
lingen geformuleerd moeten worden in ter-
men van waarneembaar gedrag (Mager, 
1973). Deze voorkeur voor waarneembaar 
gedrag heeft weer te maken met de behavi-
oristische afkomst van Mager. Het behavi-
orisme, een van de vele stromingen binnen 
de leerpsychologie, richt zich namelijk 
sterk op uiterlijke reacties van individuen. 
Hoewel de praktische bruikbaarheid van 
de theorie van Mager buiten kijf staat, 
komt men allengs tot de overtuiging, dat er 
een beperking in ligt opgesloten. Deze is 
gelegen in het feit, dat de theorie weinig oog 
heeft voor hetgeen zich in het innerlijk van 
het individu afspeelt. Dit, terwijl een zelfde 
uiterlijk waarneembare reactie gebaseerd 
kan zijn op verschillende innerlijke proces-
sen. Het omgekeerde kan natuurlijk ook 
het geval zijn. Om in tandheelkundige ter-
men te blijven moge het navolgende voor-
beeld dienen. De extractie van een element 
(waarneembaar gedrag) kan gebaseerd zijn 
op diverse (niet uiterlijk waarneembare) 
overwegingen, zoals: 
— te carieus voor het vervaardigen van 

een kroon; 
— patiënt heeft geen geld voor het laten 

vervaardigen van een kroon; 

— patiënt is niet gemotiveerd genoeg om 
zijn mondhygiëne op een zodanig peil te 
brengen, dat het verantwoord is een 
kroon te maken; 

— enzovoort. 

Het zal duidelijk zijn — daarom wordt er 
hier zo uitvoerig op ingegaan — dat de bo-
venbeschreven beperking van invloed kan 
zijn op het mede daarop gebaseerde den-
ken over audio-visuele middelen. Men 
komt dan snel in de verleiding eenzijdig de 
nadruk te leggen op de kwantitatieve i.c. 
produktmatige aspecten van het onder-
wijsleerproces en minder op het kwalitatie-
ve verloop. Dit, omdat het voor het verkrij-
gen van inzicht in dit laatste, noodzakelijk 
is te kijken naar hetgeen zich in het innerlijk 
van de student afspeelt. Cochet illustreer-
de de beperking van zijn theoretische uit-
gangspunten treffend door zonder te relati-
veren een tweetal tabellen te projecteren, 
waaruit duidelijk moest blijken, dat de au-
dio-visuele middelen — voor wat betreft de 
leerwinst die er mee geboekt kan worden -
superieur zijn boven andere leermiddelen, 
zoals het boek, de voordracht en dergelij-
ke. Over de kwaliteit van het geleerde werd 
daarbij niet gerept. 

Cochet beperkte zich tot een opsomming 
van percentages. Dit alles nog afgezien van 
het feit, dat het—zo bleek tijdens de discus-
sie — cijfers betrof, die ontleend waren aan 
een zeer beperkt onderzoek, dat door Ko-
dak is uitgevoerd bij de Amerikaanse Mari-
ne. De mogelijkheid van `wishfull thinking' 
door de firma Kodak werd daarbij niet uit-
gesloten. 

2.3. De discussie 

Na alfloop van de voordrachten volgde een 
korte discussie. Door meerdere toehoor-
ders werd gewezen op het gevaar, dat het 
gebruik van audiovisuele middelen binnen 
het tandheelkundig onderwijs uitmondt in 
een grote show, waarbij gebruik wordt ge-
maakt van geavanceerde apparatuur, zon-
der dat ook maar in de verste verte bekend 
is wat het nuttig rendement is. Entertainen 
is gemakkelijk, doceren is echter heel iets 
anders, zo werd er gesteld. In dit verband 
werd ook naar voren gebracht, dat audio-
visuele middelen een aanvullende functie 
moeten hebben. Ze mogen niet gaan over-
heersen. Het zijn de instrumenten, die je 
nodig hebt om muziek te maken. De diri-
gent, i.c. de docent, moet de baas blijven. 
Waar het om gaat, is het kiezen van het 
juiste instrument voor de juiste passage, zo 
verwoordde een van de sprekers het. 

Een van de toehoorders merkte verder nog 
op, dat het van belang is ook de kosten van 
de audio-visuele produkties zorgvuldig af 
te wegen. De produkties kosten namelijk in 
de regel erg veel geld, tijd en mankracht, 

terwijl de bruikbaarheid vaak beperkt is, 
doordat ze te zeer zijn afgestemd op één 
bepaalde faculteit. 

3. Integration of basic sciences and clini-
cal dentistry 

3.1. Inleiding 

De tweede dag van de bijeenkomst van de 
ADEE werden voordrachten gehouden 
over een thema, waarvan zonder overdrij-
ving mag worden gesteld, dat het over de 
hele wereld in de belangstelling staat. 
Overal waar tandheelkunde wordt gedo-
ceerd, wordt men geconfronteerd met de 
vraag hoe de basisvakken, ook vaak me-
disch-biologische vakken genaamd, het 
beste geïntegreerd kunnen worden binnen 
het klinisch-tandheelkundig handelen. 
Men is er in brede kring van overtuigd, dat 
functionele kenis van de basisvakken een 
noodzakelijke voorwaarde vormt voor 
adequaat klinisch handelen. Daar staat het 
vermoeden tegenover, dat bedoelde ken-
nis niet op het juiste moment operationeel 
is, mede omdat de betrokken vakken af-
zonderlijk van elkaar worden gedoceerd. 

In de Journal of Dental Education is on-
langs door Mackenzie nog een uitvoerig 
artikel gepubliceerd over deze zaak (Mac-
kenzie, 1980). Ook in de herprogramme-
ringsvoorstellen van Nederlandse Subfa-
culteiten wordt gewag gemaakt van de pro-
blemen met betrekking tot de integratie 
van basisvakken en tandheelkundige vak-
ken (Beweging in de opleiding tot tandarts, 
1973; Curriculum van de Studierichting der 
Tandheelkunde, 1977; Curriculum Schets 
II, 1979). 
De integratieproblematiek staat niet alleen 
binnen het tandheelkundig onderwijs ter 
discussie; ook binnen het medische curri-
culum, getuige een artikel van Gerritsma 
en Snel met de sprekende titel 'Bridging the 
cap between basic science, clinical science 
and clinical practice' (Gerritsma, 1979). 

3.2. De voordrachten 

Het eerder genoemde artikel van Macken-
zie was ook de eerste spreker van de twee-
de dag, Dr. D. Whittaker, niet ontgaan. Dit 
bleek uit het onmiskenbaar aan het artikel 
van Mackenzie ontleende historische 
overzicht van de integratieproblematiek. 
Helaas liet Whittaker na van dit feit mel-
ding te maken. 
Het grootste deel van zijn betoog was ge-
wijd aan een vergelijking van het aantal 
uren en trimesters, dat door de verschillen-
de Dental Schools in Engeland aan de ba-
sisvakken wordt besteed. Van de in totaal 
17 Dental Schools werkten er in totaal 15 
mee aan een onderzoek hieromtrent. Uit 
de cijfers kwam naar voren, dat de ver-
schillen soms aanzienlijk zijn. Zo bleek er 
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bijvoorbeeld door de ene faculteit 420 uur 
( = maximum) aan het vak anatomie te 
worden besteed, terwijl door een andere 
faculteit 144 uur (= minimum) voor dit vak 
was ingeruimd. Het hier aangehaalde voor-
beeld was overigens ook het meest specta-
culaire, voor de overige vakken waren de 
verschillen tussen de vakken kleiner maar 
toch nog steeds aanzienlijk. 

Het programma dat tot voor enige tijd in 
Engeland aan studenten tandheelkunde 
werd gedoceerd, vormde als het ware een 
verkorte versie van het voor studenten ge-
neeskunde bestemde programma. Deze si-
tuatie leverde kennis op, die niet bleek te 
functioneren binnen het klinisch handelen. 
De studenten waren niet in staat relaties te 
leggen tussen de basisvakken en de tand-
heelkundige vakken. Whittaker noemde, 
zuiver theoretisch bezien, als meest ideale 
oplossing een volledige integratie tussen 
prekliniek en kliniek en tussen basis- en 
tandheelkundige vakken. Het preklinisch 
geleerde zou dan direct klinisch kunnen 
worden toegepast, hetgeen dan ook borg 
zou staan voor een optimale integratie van 
medisch-biologische vakken en tandheel-
kundige vakken. Doorslaggevend argu-
ment om dit niet te doen, zo heeft de erva-
ring op Amerikaanse faculteiten geleerd, is 
het feit dat deze integratie-vorm rooster-
problemen met zich meebrengt. Als nadeel 
werd verder naar voren gebracht, dat het 
door de studenten behaalde niveau enigs-
zins daalt en dat het noodzakelijk is de door 
studenten, uit sociaal oogpunt, als prettig 
ervaren jaarklassen te doorbreken. 
Als praktisch realiseerbaar compromis 
stelde Whittaker voor, het onderwijs in de 
medisch-biologische vakken te laten door-
lopen tijdens de klinische fase van de stu-
die. Een gedachte, die ook met zoveel 
woorden wordt verwoord in de al eerder 
genoemde Curriculum Schets II van de 
Subfaculteit der Tandheelkunde te 
Utrecht. Op bladzijde 22 van dit rapport 
staat te lezen: 'De min of meer geïsoleerde 
positie die de basisvakken in het huidige 
curriculum innemen heeft de Onderwijs-
commissie getracht te doorbreken. Dit on-
derwijs moet, waar mogelijk, worden geïn-
tegreerd met de tandheelkundige vakken. 
Daarenboven zal een aantal basisvakken in 
een latere klinische fase terugkomen, op-
dat de kennis gaat functioneren in het kli-
nisch handelen van de student.' 
Daarnaast moet ernaar worden gestreefd, 
zo vervolgde Whittaker zijn betoog, het 
onderwijs in de basisvakken ook in de pre-
klinische fase op te bouwen aan de hand 
van tandheelkundig relevante probleem-
stellingen. Om tot daadwerkelijke integra-
tie te geraken tussen basisvakken en tand-
heelkundige vakken achtte hij het noodza-
kelijk, dat: 
— de rivaliteit tussen preclinici en clinici 

tot het verleden gaat behoren; 

— de basisvakken worden onderwezen 
door docenten met klinische ervaring; 

— de medewerkers van de faculteiten in 
staat zijn zowel klinisch als preklinisch 
inzetbaar te zijn. 

De bijdrage van Professor R. Vincent was 
erop gericht enig inzicht te verschaffen in 
de beweegredenen, die in Frankrijk ten 
grondslag hebben gelegen aan de totstand-
koming van een nationaal basisprogramma 
voor de studierichting Tandheelkunde. 
Mede door het feit, dat deze voordracht 
werd gepresenteerd in het Frans, dat ver-
volgens zin voor zin werd vertaald in het 
Engels door een goedwillende tolk, die — zo 
leek het — de tekst echter voor het eerst 
onder ogen kreeg, is Vincent er wat de 
schrijver dezes betreft niet in geslaagd veel 
inzicht te verschaffen. 
Aanleiding voor het opstellen van een 
nationaal 	basisonderwijsprogramma 
vormde onder andere: 
— de roep om onderwijsvernieuwingen in-

gegeven door de studentenopstand van 
1968; 

— het feit, dat de verschillen tussen de 
diverse opleidingen te groot werden. 

Het nationaal programma, dat sinds 1978 
van kracht is, omvat slechts de minimum-
eisen en richtlijnen, die voor alle facultei-
ten gelden. Zaken, die in de tekst van het 
nationale basisprogramma zijn opgeno-
men zijn onder meer, dat: 
— er coordinatie tot stand moet komen 

tussen basisvakken en klinische vak-
ken; 

— het onderwijs opgebouwd moet worden 
rondom thema's, zoals preventie van 
tand- en mondziekten. 

Het landelijke programma is verder zoda-
nig opgezet, dat het in overeenstemming is 
met de Europese richtlijnen van de Euro-
pese Gemeenschap en er wordt in geantici-
peerd op de grote aantallen studenten, 
waarmee men zich in Frankrijk, evenals in 
Nederland, geconfronteerd ziet. 

De voordracht van Professor G. Ahrens uit 
Marburg kan het beste worden geken-
schetst als een politiek getinte aanklacht 
tegen de Duitse regering. Ahrens begon 
met te stellen, dat tandheelkunde in wezen 
een medisch vak is, dat onderbouwd wordt 
door de basisvakken. Het handelen van de 
tandarts moet dan ook steeds in overeen-
stemming zijn met de medisch-biologische 
vakken. Om dit te waarborgen is het, ge-
zien de snelle ontwikkeling van deze vak-
ken, noodzakelijk dat clinici participeren 
in research-projecten van de basisvakken. 
Dit is echter momenteel in Duitsland niet 
mogelijk, aldus Ahrens, omdat: 
— de tandheelkundige opleiding een on-

dergeschikt onderdeel vormt van de fa-
culteit geneeskunde; 

— de basisvakken worden gedoceerd door 
docenten, die aangesteld zijn bij ge-
neeskunde. Dezen zijn meestentijds 
niet gemotiveerd voor mondgericht on-
derwijs; 

— het aantal aanmeldingen voor de studie-
richting tandheelkunde tien maal het 
aantal plaatsen overtreft; 

— de regering een uiterst ingewikkelde en 
uiterst verwerpelijke rekenformule 
heeft bedacht, die uitsluitend ten doel 
heeft het aantal hoogleraren te beper-
ken; 

— dit impliceert, dat er te veel studenten 
zijn en te weinig staf; 

— dit op zijn beurt tot gevolg heeft, dat de 
staf die er nog is ontslag neemt, waar-
door men in een negatief werkende spi-
raal terecht komt; 

— het bovenstaande met zich meebrengt, 
dat het doen van onderzoek het kind 
van de rekening is en feitelijk wordt 
gedwarsboomd. 

Kortom, zo besloot Ahrens zijn voor-
dracht, de politieke keus om zoveel stu-
denten op te leiden heeft tot gevolg, dat het 
aantal voordrachten op internationale con-
gressen afneemt en dat de tijd ontbreekt 
voor het zoeken naar oplossingen voor de 
ter discussie staande problematiek. 

De vierde spreker in het kader van het 
thema 'Integratie van basisvakken en klini-
sche tandheelkunde' was Professor R. 
Weill. Deze begaafde spreker memoreer-
de, evenals de andere Franse sprekers tij-
dens de tweede dag, vrij uitvoerig de tot-
standkoming en de betekenis van het natio-
nale basisprogramma voor de studie tand-
heelkunde. 
Het doel van het tandheelkundig onder-
wijs, zo hield Weill zijn gehoor voor, moet 
blijven het opleiden van goede en hand-
vaardige tandartsen. Daarbij mag echter 
niet uit het oog worden verloren, dat ont-
wikkelingen met betrekking tot de basis-
vakken en de preventieve tandheelkunde 
een enorme vlucht hebben genomen en 
hebben bijgedragen tot een aanzienlijke ca-
riësreductie. Wanneer gedacht wordt over 
de tandheelkundige opleiding en over de 
integratie tussen vakken moet men zich 
afvragen, hoe de tandheelkunde er in het 
jaar 2000 uit zal zien; daar moet op geantici-
peerd worden. 
Professor Weill schilderde ten aanzien van 
de integratie binnen het tandheelkundig 
onderwijs de onderstaande problemen: 
— verticale integratie, dat wil zeggen inte-

gratie tussen prekliniek en kliniek, is 
erg moeilijk, omdat daartoe een histo-
risch gegroeide scheiding moet worden 
geslecht. Dit maakt een mentaliteits-
verandering noodzakelijk, waarbij het 
niet meer vanzelfsprekend mag worden 
gevonden, dat de theorie niet thuis-
hoort in de klinische fase; 
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— bij horizontale integratie, dat wil zeg-
gen integratie van vakken binnen een 
cursusjaar, stuit men op het probleem, 
dat de tandheelkunde een klein vakge-
bied is. Dit levert een groot afbake-
ningsprobleem op. Het is vrijwel onmo-
gelijk thema's uit te kiezen, die elkaar 
onderling niet overlappen. Professor 
Weill bepleitte in dit kader eenmaal ge-
kozen thema's terdege uit te testen en 
niet elk jaar nieuwe thema's en daarmee 
nieuwe hervormingen door te voeren; 

— de stafleden zijn geselecteerd op basis 
van handvaardigheid. Dat is dan ook 
waar ze op gericht zijn. Vernieuwingen 
worden door hen in de regel argwanend 
en met een minimum aan innovatie-be-
reidheid bekeken. Ze zijn bang, dat ze 
terrein moeten prijsgeven en begrijpen 
niet, dat ze eendrachtig moeten probe-
ren een goede 'tandarts op te leiden. 
Het is moeilijk dit alles te doorbreken, 
voorzichtigheid en geduld is daarbij ge-
boden. Probleem is, dat men in Frank-
rijk een lange en moeizame weg moet 
begaan om hoogleraar te worden. Het is 
veel eenvoudiger als part-timer bij de 
universiteit te werken. 

Ondanks bovenstaande problemen toonde 
de spreker zich niet pessimistisch over de 
ontwikkeling in Frankrijk. Men is duidelijk 
op weg naar een betere situatie. 

De laatste, officieel als zodanig aangekon-
digde, spreker, Professor J. Parret, voegde 
niet veel toe aan hetgeen de twee andere 
Franse sprekers die hem waren voorge-
gaan, al hadden verteld. Ook hij wees weer 
op het belang van het nationale basispro-
gramma. Voor wat betreft de integratie tus-
sen basisvakken en tandheelkundige vak-
ken, toonde hij zich een voorstander van de 
veel begane gulden middenweg. Totale in-
tegratie door verticalisatie wees hij van de 
hand, omdat dit zijns inziens met zich mee 
zou brengen, dat de docenten in de basis-
vakken hun identiteit zouden verliezen en 
vervangen zouden worden door clinici. 
Een volledige non-integratie door strikte 
horizontalisatie ging Parret ook te ver. Zijn 
voorkeur ging uit naar een curriculum, 
waarin de basisvakken in alle cursusjaren 
zijn opgenomen. De eerste twee cursusja-
ren moet dan aandacht worden besteed aan 
het normale beeld. Het pathologische 
beeld komt dan in het vervolg van de oplei-
ding aan de orde. 
Al met al een, naar Nederlandse maatsta-
ven gemeten, conservatieve oplossing van 
het integratieprobleem. 

3.3. De discussie 

Onbetwiste topper van de bijeenkomst, om 
het maar eens populair te stellen, vormde 
de discussie naar aanleiding van het thema 
van de tweede dag. Dit niet zozeer gezien 

de discussie zelf, maar door de voordracht 
die er in verscholen lag van de discussielei-
der, Dr. G. Howe. Zowel qua presentatie 
als qua inhoud vormde zijn bijdrage het 
meest positieve, het gaat net te ver om te 
zeggen het enige, onderdeel van deze 
ADEE-bijeenkomst. 
Howe heeft de unieke kans gehad zonder al 
te veel beperkingen een volledig nieuwe 
opleiding op te zetten in Hong Kong. Voor 
wat betreft de integratie tussen basisvak-
ken en klinische vakken is daarbij gekozen 
voor een diagonaal model. Dit impliceert, 
dat de opleiding begint met veel basisvak-
ken en veel klinische vakken. Deze vorm 
van integratie heeft tot voordeel, aldus Ho-
we, dat de barrière tussen prekliniek en 
kliniek verdwijnt. Er is sprake van een ge-
leidelijke overgang. 
Bij het aanzoeken van medewerkers voor 
de nieuwe opleiding in Hong Kong is de 
bereidheid de onderliggende filosofie van 
het curriculum te onderschrijven als selec-
tiecriterium gehanteerd. Deze filosofie 
komt erop neer, zo bleek uit het betoog, dat 
men een tandarts wil opleiden, die kan 
functioneren als leider van een tandheel-
kundig team. Het moet iemand zijn, die kan 
delegeren en bedreven is in management. 
Deze filosofie is gekozen in het licht van de 
enorme behoefte aan tandheelkundige 
voorzieningen in Hong Kong. Deze wordt 
onder andere veroorzaakt door de enorme 
aantallen bootvluchtelingen en mensen uit 
Rood-China, die illegaal de grens overko-
men. 
Het curriculum is erop gericht, de studen-
ten in het eerste jaar zo snel mogelijk in 
eenvoudige bewoordingen op de hoogte te 
brengen van de gezondheidstoestand van 
hun eigen mond. Dit aspect komt door de 
jaren heen steeds terug in het curriculum en 
het biedt mogelijkheden integratie te be-
werkstelligen tussen de tandheelkundige 
vakken en de basisvakken. Deze laatste 
worden mede verzorgd door docenten, af-
komstig uit de medisch faculteit. Daar-
naast zijn er ook in alle basisvakken tand-
artsen aangesteld, die daarin tot op zekere 
hoogte deskundig zijn. Dezen geven dan 
met name onderwijs in het eerste jaar van 
de opleiding. Daarmee wordt getracht van 
meet af aan een inhoudelijke koppeling tot 
stand te brengen tussen basisvakken en 
tandheelkundige vakken. De meer geavan-
ceerde kennis met betrekking tot de basis-
vakken wordt in Hong Kong in de latere 
jaren van de opleiding gedoceerd door spe-
cialisten op deze vakgebieden. 
Howe besloot zijn inleiding met de stelling, 
dat men zich voortdurend moet realiseren, 
dat de daadwerkelijke integratie uiteinde-
lijk moet plaatsvinden in het hoofd van de 
student. Men moet als docent ervoor wa-
ken niet alles voor te kauwen. 

Tijdens de discussie die volgde na het ver-
haal van Howe, werd onder andere naar 

voren gebracht, dat men ervoor moet wa-
ken niet te gaan veranderen alleen om het 
veranderen als zodanig. Men dient zich 
voortdurend af te vragen of het nieuwe 
beter is dan het oude. 
Schrijver dezes wil naar aanleiding van die 
opmerking naar voren brengen, dat dit een 
beproefd uitgangspunt is om verandering 
te dwarsbomen. De bewijslast wordt dan 
toegeschoven aan degenen, die iets willen 
veranderen. De verdedigers van de status 
quo gaan daarbij handig voorbij aan het 
feit, dat de bestaande situatie vaak ook niet 
meer is dan een door een opeenstapeling 
van toevalligheden gegroeide situatie. Om 
veranderingen met enig tempo te kunnen 
doorvoeren, is het noodzakelijk een zeker 
krediet te krijgen op basis van de rationele 
argumenten, die worden aangedragen voor 
een bepaalde verandering. 

Tijdens de discussie te Lyon werd verder 
opgemerkt, dat men als clinicus niet moet 
schromen om te zeggen 'ik weet het niet'. 
De basisvakkers moeten van hun kant be-
reid zijn de punten, waarvan de clinicus 
zegt 'ik weet het niet' tot onderwerp van 
onderzoek te maken. 
De decaan van de Subfaculteit der Tand-
heelkunde te Groningen, ProfessorJ. J. ten 
Bosch, wees erop, dat men de studenten 
behalve antwoorden ook vragen moet aan-
reiken. Studenten moeten leren dat weten-
schap niet een zaak is van zekerheden maar 
van onzekerheden. Verder merkte hij op, 
dat voor integratie van tandheelkundige 
vakken en basisvakken naast een flexibel 
curriculum vooral een flexibele staf een 
vereiste is. 

Professort Giddeon, die als gast van de 
ADEE de bijeenkomst bijwoonde, schet-
ste tijdens de discussie nog kort de plaats 
van de basisvakken binnen de Amerikaan-
se curricula. Ook in Amerika, zo vertelde 
hij, worden de basisvakken evenals in 
Hong Kong in de eerste fase van de studie 
gedoceerd door clinici. 

4. Slotbeschouwing 

Het zal de lezer niet ontgaan zijn, dat de 
toon van dit verslag op zijn zachtst gezegd 
hier en daar niet al te positief is. Dit komt 
volledig overeen met de gevoelens van de 
schrijver. 

De eerste dag werd vooral als teleurstel-
lend ervaren, omdat nauwelijks aandacht 
werd geschonken aan de onderwijskundi-
ge en leerpsychologische aspecten, die 
vastzitten aan het gebruik van audio-visue-
le middelen. Voeg daarbij nog, dat de tech-
nische en zuiver praktische mogelijkheden 
die voorgeschoteld werden achterlopen bij 
de Nederlandse ontwikkelingen, dan zal 
het niemand verbazen dat het oordeel ne-
gatief moet zijn. 
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De tweede dag werd positiever ervaren. 
Dit niet zozeer vanwege de oplossingen die 
werden voorgesteld met betrekking tot het 
integratieprobleem; deze waren meesten-
tijds te vaag of te zeer toegespitst op de 
lokale situatie. Het positieve was gelegen 
in de ervaring, dat de problemen, waarvoor 
men zich gesteld ziet, niet uniek zijn voor 
een bepaalde faculteit, maar in de kern van 
de zaak algemeen blijken te zijn. 
Het zou ondanks alles onjuist zijn uit het 
voorgaande de conclusie te trekken, dat de 
bijeenkomsten van de ADEE beter afge-
schaft kunnen worden. De ADEE bestaat 
immers nog pas kort en de gedachte die 
geleid heeft tot de oprichting is alleszins de 
moeite waard. Het is en blijft nuttig om niet 
te zeggen noodzakelijk, in Europees ver-
band kennis te nemen van de ontwikkelin-
gen die gaande zijn binnen het tandheel-
kundig onderwijs. Op informeel niveau ge-
ven de letterlijk en figuurlijk veel bespro-
ken wandelgangen daartoe al volop gele-
genheid. Ongetwijfeld zal de vorm, die 
voor de bijeenkomst in 1981 is gekozen, 
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leiden tot een kwaliteitsverbetering. Het 
ligt namelijk in de bedoeling vooraf alle 	3. 
deelnemers een aantal discussiestukken 
toe te sturen. Tijdens de bijeenkomst zul-
len dan geen voordrachten meer worden 
gehouden. De tijd zal worden besteed aan 4. 
het in kleine groepen van geachten wisse-
len naar aanleiding van de discussiestuk-
ken. Deze wijziging in de opzet en het feit, 
dat de Subfaculteit der Tandheelkunde van 5. 
de rijksuniversiteit te Groningen als gast-
heer functioneert, zal hopelijk voor velen 
aanleiding zijn het volgend jaar de bijeen-
komst van de Association for Dental Edu- 
cation in Europe bij te wonen. 	 6. 
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BERICHTEN 

Internationaal 

INTERNATIONAL ASSOCIATION FOR 
DENTAL RESEARCH 
ASSOCIATION FOR DENTAL 
EDUCATION IN EUROPE 

Aankondiging wetenschappelijke bijeenkom-
sten d.d. 3-6 en 1-3 september 1981 

De Continental European Division (CED) en de 
Scandinavian Division (NOF) van de Inter-
national Association for Dental Research 
(IADR) én de Association for Dental Education 
in Europe (ADEE) zullen in 1981 in Groningen 
bijeenkomen. 
De IADR vergadert van 3 ('s middags) tot en met 
6 september over de klinische implicaties van 
lopende onderzoeken. De jaarvergadering van 
de ADEE is gepland voor 2 en 3 september. Het 
te behandelen thema—dat ook in kleine groepen 
zal worden besproken — luidt: 'The development 
of a new curriculum'. 
Inlichtingen kunnen worden verkregen bij: Prof. 
Dr. J. Arends (CED-IADR) en Prof. 0. Hokwer-
da (ADEE), Antonius Deusinglaan 1, 9713 AV 
Groningen. 

Buitenland 

ZWEDEN 

Is fluoridering van drinkwater ook economisch 
verantwoord? 

Inleiding 

Bij een vroegere gelegenheid werd er de aan-
dacht op gevestigd dat de ontwikkelingen ter 
zake van fluoridering van drinkwater, in weer-
wil van alle ondervonden weerstanden, niet op 
dood spoor zijn komen te staan (Ned Tijdschr 
Tandheelkd 87: 4, jan. 1980). Voor ieder objec-
tief oordelende deskundige zijn zowel de werk-
zaamheid als de onschadelijkheid ervan boven 
alle redelijke twijfel verheven. Niettemin is men 
gedwongen blijvend argumenten aan te dragen 
om fanatieke en onverzoenlijke tegenstanders -
en die beheersen de publieke opinie — schaakmat 
te kunnen zetten. Elk jaar komt er in dat opzicht 
trouwens meer bewijsmateriaal beschikbaar, zo 
b.v. uit de Verenigde Staten, waar in de loop der 
jaren op grote schaal kunstmatige fluoridering is 
toegepast. Er zijn echter meer kanten aan de 
zaak. Zo kan men in beginsel van mening ver-
schillen over het antwoord op de vraag of deze 
vorm van fluoridering economisch wel zoveel 
zoden aan de dijk zet als voorstanders menen te 
moeten stellen. Maar juist omdat van weten-
schappelijke zijde wordt betoogd dat dit wél zo 
is, zullen emotionele tegenstanders er als de 
kippen bij zijn om pogingen in het werk te stellen 
ook die pijler onder de goede zaak weg te breken. 
Het is dus zaak, op dit terrein eveneens onder-
zoekresultaten paraat te hebben ten einde aan-
vallen ook op dat front af te slaan. 

Zweeds rapport 

De F.D.I.-Newsletter van september 1980 nu 
maakt melding van een Zweeds rapport, dat 
enige tijd geleden is uitgebracht en dat het zoek-
licht richt op dit facet van de drinkwaterfluoride- 

ring. In Zweden is deze maatregel op het ogen-
blik wettelijk nog net zo min toegestaan als in 
Nederland, maar het spreekt vanzelf dat men er 
zich in tandheelkundige kring niet zo maar bij 
neerlegt. Er is indertijd een regeringscommissie 
ingesteld om de zaken nader te bestuderen en, 
omdat zoals gezegd de economische factor me-
de een vraagpunt betekende, heeft deze com-
missie een econoom aangetrokken (Dr. E. Jons-
son), ten einde het kosten-batenprobleem op 
nationale schaal voor de periode 1981-2025 te 
evalueren. Het studierapport als geheel — dit 
terzijde — omvat ook een overzicht van de publi-
katies van onderzoekers, die er aanspraak op 
maken schadelijke bijwerkingen van drinkwa-
terfluoridering te hebben aangetoond. Daarover 
wordt in het rapport slechts opgemerkt dat een 
zeker risico van fluorose weliswaar niet denk-
beeldig is, maar dat het slechts in een beperkt 
aantal gevallen tot zichtbare glazuurmottling 
komt. Te oordelen naar de beschikbare onder-
zoekresultaten zijn andere vermeende bijwer-
kingen nooit wetenschappelijk gedocumenteerd 
(zie ook Ned Tijdschr Tandheelkd 87: 103, mrt. 
1980). 

Uniek 

De studie mag in zoverre als uniek worden be-
schouwd, dat men de gelegenheid heeft benut 
om een vergelijking te maken tussen het effect 
van drinkwaterfluoridering en de invloed op lan-
ge termijn van mondspoelingen met verdunde 
oplossingen van fluoriden. Immers met dit laat-
ste heeft men in Zweden, dank zij tal van experi-
menten, voornamelijk bij schoolkinderen, rui-
me ervaring, zozeer zelfs dat een vooraanstaand 
deskundige als Shannon zich verwonderd heeft 
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